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همسویی مدعیان اصلاحات با آمریکا و اروپا 
علیه طرحی که خواستار انجام تعهد غربی  هاست!
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سرویس سیاسی- 
روزنامه شرق در شماره دیروز خود در گزارشی با عنوان »سهم   بهارستانی ها از مذاکرات«نوشته است: » مذاکره با 

آمریکا را خلاف منافع ملی می دانند و مخالف آن هستند؛ مگر اینکه در تیم مذاکره کننده قرار بگیرند«
این روزنامه مدعی شده: »این موضع رسمی نمایندگان مجلس یازدهم در قبال دولت، برجام و مذاکرات احتمالی 
در آینده است. بهارستانی ها که هفته گذشته با تصویب طرح اقدام راهبردی در مقابله با تحریم ها به پیشواز مخالفت با 
هرگونه احتمال بازگشت آمریکا به برجام و لغو تحریم ها رفتند، اکنون با آغاز هفته از سهم خواهی در مذاکرات احتمالی 
می گویند. البته همچنان از یک ســو بر طبل مخالفت با برجام می کوبند و مذاکره را نفی می کنند و از ســویی دیگر به 

دنبال حضور در تیم مذاکره کننده هستند.« 
چگونه است که طرحی که خواهان بازگشت آمریکا به برجام و عمل به تعهداتش است از نظر این روزنامه زنجیره ای 
مخالفت با بازگشــت آمریکا به برجام عنوان شــده؟ چه نسبتی میان گفتمان حاکم بر جریان موسوم به اصلاح طلب و 
کشورهایی که در جریان برجام بدعهدی کردند )یعنی اروپایی ها و آمریکا( هست که باعث شده این سه گروه در جبهه 
مخالف طرح مجلس باشند؟ لازم به ذکر است که بازگشت آمریکا به برجام بدون عمل به تعهداتش )مانند دوره اوباما( 

اگر برای اصلاح طلبان ارزشمند است اما هیچ منفعت و ارزشی برای مردم ایران به دنبال ندارد.
در ادامه گزارش شرق آمده: »رئیس کمیسیون انرژی مجلس در همین زمینه گفته است: قطعا در مذاکرات آینده 
چند نفر از نمایندگان مجلس هم باید در مذاکرات حضور داشــته باشــند و اجازه نخواهیم داد که چند نفر برای کشور 

نسخه بپیچند.«
این روزنامه همچنین مدعی می شود: »البته فریدون عباسی دوانی در گفت وگو با خانه ملت، به هدف مجلس از تصویب 
طرح اقدام راهبردی برای تحت فشــار قراردادن تیم مذاکره کننده برای قبول نمایندگانی از مجلس در این تیم اشــاره 
می کند و می گوید: با تصویب اقدام راهبردی در مقابله با تحریم ها مذاکره کنندگان کشورمان متوجه خواهند شد که باید 
به خطوط قرمز تعیین شده پایبند باشند و مطابق آن پای میز مذاکره بروند و دیگر به آنها این اجازه را نخواهیم داد که 
مانند معاهده برجام با دستان خالی به مذاکره بنشینند. متأسفانه این طایفه برجامی کشور را خلع سلاح کرد و بعد از آن 
پا به میدان مذاکره گذاشتند و گفتند ما نتوانستیم خطوط قرمز را حفظ کنیم؛ اما این دفعه برای رعایت نکردن خطوط 
قرمز مجازات هم تعیین کرده ایم و باید بدانند که مذاکره باید عزتمندانه باشد و زیر بار حرف زور تروئیکای اروپایی نروند. «
آنچنان که این روزنامه با قاطعیت بر طبل دروغ تحت فشار قراردادن دولت کوبیده مخاطب گمان می کند کار دستگاه 
دیپلماسی کشور همواره رد شدن از خطوط قرمز است که بنابرآن از بیم مجازات ها از عبارت تحت فشار قرار دادن دولت 

سخن گفته است!
اگر دولتمردان و حامیان دولت )اصلاح طلبان( به واقع منافع ملی را بر منافع حزبی و سیاســی ارجح می داشــتند 
آنگاه می دیدند که این طرح می تواند با هوشیاری دولت و وزارت خارجه به اهرمی برای تحت فشار قرار دادن غرب برای 

بازگشت به برجام باشد و صدالبته بازگشتی متضمن عمل به تعهداتشان.
ارگان دولت: خلأهای حقوقی برجام

 شرایط را برای خروج آمریکا و تحریم فراهم کرد
محمد جواد حق شــناس، عضو شورای شهر تهران دیروز در روزنامه دولتی ایران نوشت: »فراموش نمی کنیم که بعد 
از برجام شاهد موج بزرگی از سفر مقامات اقتصادی و سیاسی جهان به تهران بودیم و بخش عمده ای از سرمایه گذاران و 
قدرت های بزرگ اقتصادی برای عقد قرارداد و سرمایه گذاری به ایران آمدند. حال آنکه می بینیم این روزها برخی براحتی با 
آن برخورد سلبی می کنند و اثرات مطلوب آن را به دلیل سرنوشتی که در دولت ترامپ بر آن رفت، انکار می کنند. عده ای 
که به باورم از دو دسته نمی توانند خارج باشند یا فاصله جدی با نگاه کارشناسی دارند یا دچار عناد و کینه توزی هستند. 
این گفته به معنی انکار خلاهای حقوقی که در برجام وجود داشت و شرایط را برای رویدادهایی همچون خروج آمریکا از آن 
و تحریم دوباره ایران فراهم کرد، نیست. همان طور که نمی توان براحتی از کنار اقداماتی گذشت که در داخل کشور انجام 

شد و نگذاشت در زمان خود ایران از پنجره گشوده شده توسط برجام استفاده بیشتری ببرد.«
گفتنی است، اغلب آمارهای جذب سرمایه گذاری خارجی پس از برجام، معطوف به تفاهم نامه است که ارزش حقوقی 
و اجرایی ندارد و یکی دو مورد قراردادی هم که نهایی شــده بود، عملا با بدعهدی و نقض بدون جبران خســارت- نظیر 
توتال- رو به رو شده است. ارگان دولت در یادداشت فوق، به خلاهای حقوقی برجام که شرایط را برای رویدادهایی همچون 
خروج آمریکا از آن و تحریم فراهم کرد، اذعان کرده است. وانگهی ادعای ممانعت از استفاده بیشتر کشور از برجام در حالی 
است که برجام به طور کامل و پیش دستانه از سوی دولت اجرا شد و دستاورد آن به اعتراف سیف، رئیس وقت بانک مرکزی 

تقریبا هیچ و به گفته عراقچی، معاون ظریف، نزدیک صفر بوده است.
برآورد خوشبینانه دولت

از فروش نفت در بودجه سال 99 خطرناک است
روزنامه دنیای اقتصاد دیروز گزارشی را با تیتر »فروش طلای سیاه به امید رفع تحریم ها؟« منتشر کرد و نوشت: »یکی 
از مهم ترین نکات بودجه ۱۴۰۰ که این روزها اظهار نظرهای بی شماری را در پی داشته است، آمار و ارقام نفتی این لایحه 
است که به نظر می رسد با تکیه بر احتمالات یا شاید اطمینان کابینه دولت و کارشناسان سازمان برنامه و بودجه، وزارت 

نفت و دستگاه دیپلماسی به لغو تحریم ها بسته شده است.«
این روزنامه در گزارش خود، گفت وگویی را در همین زمینه با سید محمد علی خطیبی، نماینده سابق ایران در اوپک 
منتشر کرد. دنیای اقتصاد نوشت: »نماینده سابق ایران در اوپک در پاسخ به این سؤال که با فرض لغو تحریم ها از سوی 
ایالات متحده و بازگشت رسمی نفت ایران به بازار جهانی فروش نفت ایران از نظر چند و چون ماجرا به چه شکلی خواهد 
بود نیز اذعان کرد: » وقتی تحریم ها برداشته شوند، مشتریان سنتی ما بازخواهند گشت؛ یعنی کشورهایی مانند چین، هند، 
ژاپن و کره که پالایشگاه هایشان به نفت ایران علاقه دارند. حتی ممکن است برخی از مشتریان اروپایی ما نیز بازگردند که 
شاید در چنین شرایطی فروش ۳/ ۲ میلیون بشکه ای نفت در بازارهای جهانی محقق شود، اما این میزان صادرات در همین 

حالت هم خوش بینانه است.« 
خطیبی گفت: »این اعداد در صورتی که صرفا به فروش و تولید نفت خام ایران اشاره داشته باشند، خوش بینانه یا در 
مواردی بعید خواهند بود اما درباره تولید باید گفت که رسیدن به چنین میزانی از مجموع تولید نفت و میعانات گازی در 
کشور چندان دور از دسترس نیست. اما فروش میعانات گازی با توجه به مصارف داخلی، چندان نقش پررنگی در صادرات 

ایفا نخواهد کرد.«
نماینده سابق ایران در اوپک همچنین گفته است: »مطابق ارزیابی ها و واقعیات، تولید ۵/ ۴ میلیون بشکه نفت خام در 
روز طی سال ۱۴۰۰ عددی خوش بینانه است و درباره صادرات هم حتی به فرض لغو تحریم ها بعید است که امکان تحقق 

۳/ ۲میلیون بشکه فروش نفت در بازار جهانی داشته باشیم.« 
وی با اشاره به اهمیت برآورد تولید و فروش خالص نفت کشور در سال آینده به »دنیای اقتصاد« گفت: »این خوش بینانه 
بودن تخمین دولت درباره صادرات و تولید نفت تا حدودی می تواند خطرناک باشد، زیرا در صورت عدم تحقق ممکن است 
کسری بودجه نسبتا بزرگی را خلق کند. به این دلیل است که این ارقام باید واقع بینانه تر و به عبارتی پایین تر در نظر گرفته 

شوند تا هم از تحقق آنها اطمینان خاطر بیشتری داشته باشیم و نگرانی درباره کسری بودجه به وجود نیاید.«
ادعای عجیب درباره قانون راهبردی ضدتحریمی مجلس

روزنامه آرمان در مطلبی نوشت:»رئیس  جمهوري آمریکا چندي است بر این موضوع تاکید دارد که باید با متحدان اروپایي  
از نزدیک همکاري کنند و به توافقات بین  المللي بازگردند. لذا اکنون کشــورهاي اروپایي احساس مي  کنند فرصت خوبي 
ایجاد شده تا مطالباتشان را مطرح کنند. درواقع آنها با موضع گیري هاي اخیر یک سنگي انداخته  اند تا ببینند مي  توانند به 
امتیازات بیشتري دست یابند یا ایران را ترغیب کنند که برجام پلاس را مورد موافقت قرار دهد. صحبت هاي وزیر خارجه 
آلمان درباره توان دفاعي ایران شاید هم عکس  العملي باشد به مصوبه طرح اقدام راهبردي مجلس شوراي اسلامي براي لغو 
تحریم  ها؛ زیرا جو بایدن نیز پس  از این مصوبه مجلس به  نوعي عکس  العملي هرچند ضعیف  تر نسبت به این مسئله از خود 
نشان داد. تا قبل از این موضوع، بایدن اصرار داشت که آمریکا به برجام بازمي گردد اما بعد از این مصوبه او تاکید کرد که 

بازگشت به برجام، کار بسیار مشکلي است و ما باید با اروپایي ها صحبت  کنیم«.
در روزهای گذشته، مایک پمپئو با حمله به مصوبه ضدتحریمی مجلس، آن را مصداق باجگیری ایران از غرب نامیده است. 
تروئیکای اروپا نیز به این مصوبه حمله کرده است. علت این عصبانیت و خشم مشخص است؛ مصوبه مجلس تحت عنوان 
»اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها« عهدشکنی طرف مقابل را هزینه دار می کند. این مسئله به نفع ایران و به ضرر عهدشکنان 

است.با این حال سؤال اینجاست که چرا روزنامه های زنجیره ای با پمپئو علیه این مصوبه ضدتحریمی همصدا شده اند؟!

روایت مرتضی نبوی از یک جلسه:

هاشمی گفت جوابی برای استدلال های رهبری 
درباره مواجهه ایران با آمریکا نداریم

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به جلسه رهبر انقلاب با 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در ســال 91 گفت: آقا گفتند که »با آقای 
هاشمی در این باره جلســات متعددی صحبت شده و حتی صدای آقای 
هاشــمی هم همان طور که خودش می داند ضبط است که در شورای  عالی 
امنیت ملی گفته اند »آیت الله خامنه ای در رد مواضع ما در زمینه نحوه عمل 
در برابر آمریکا استدلال هایی دارد که ما جواب آن استدلالها را نداریم.« 
آقای هاشمی در همین جلسه این نقل قول آقا را تأیید کردند، یعنی گفتند 

که »بله، من این حرف را زده ام.«
سید مرتضی نبوی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفت وگو با تسنیم، 
در پاســخ به این سؤال که برخی افراد نظیر مرحوم آقای هاشمی رفسنجانی که از 
شــخصیت های مهم این نظام بودند، معتقد بودند که از طریق رابطه با آمریکا باید 
مشکلات را حل کرد و دولت فعلی هم همان نگاه آقای هاشمی را دارد، این افراد هم 
حتماً استدلال هایی دارند، شما چقدر استدلال های این طیف را قابل قبول و منطقی 
می دانید؟ اظهار داشــت: واقعیت این است که این افراد یک مفروضاتی را دارند که 
صحیح نیست، برای اینکه این استدلال به نتیجه برسد، اول باید بپذیریم که طرف 
مقابل شما هم اهل مذاکره و منطق است و یک حداقل هایی را قبول دارد. چند بار 
ما باید تجربه کنیم؟ چند بار باید از یک ســوراخ گزیده شد؟ مرحوم آقای هاشمی 
رفســنجانی از زمان ریاست جمهوری که رئیس شورای  عالی امنیت ملی هم بودند، 
بحث هایی را با مقام معظم رهبری داشتند و چنین نظری را پیگیری می کردند که 

مشکلات را با ارتباط با آمریکا حل کنیم. 
وی به جلسه رهبر انقلاب با مجمع تشخیص مصلحت نظام اشاره کرد و گفت: 
افزود: من اینجا لازم می بینم به یک خاطره ای اشاره کنم؛ در سال 9۱ که دوره جدید 
مجمع تشخیص مصلحت نظام بود، همه اعضا خدمت رهبر معظم انقلاب رسیدیم. 
بعد از آنکه جلســه رســمی تمام شــد، از آنجایی که پیش از آن، آقای هاشمی در 
مصاحبه ای با یک فصلنامه مواضعی درباره مذاکره و رابطه با آمریکا گرفته بودند که 
موجب سوءاستفاده در داخل و خارج شده بود، حضرت آقا در آن جلسه تذکر دادند 
و خطاب به آقای هاشمی فرمودند »این موضع شما سبب سوءاستفاده دشمن شد.«
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: آقا در این جلسه با تأکید ضمنی بر 
ضرورت مواجهه عقلانی و هوشمندانه با آمریکا، فرمودند؛ »این روزها درباره صحبتهای 
آقای هاشمی بحثهایی پیش آمده که خواستم در این جلسه عرض کنم برای این کار 
)صحبتهای آقای هاشمی( بدترین وقت ممکن انتخاب شد.« آقا گفتند که »البته ما 
درباره نظریه مذاکره یا عدم مذاکره با آمریکا با آقای هاشمی سالهاست بحث داریم و 
از زمان ریاست جمهوری ایشان در این زمینه بحث می کردیم اما اظهاراتی که آقای 
هاشــمی اخیراً کردند نبایستی انجام می شد چرا که الآن آمریکایی ها در مقابل ما 
جبهه گرفته اند، اقدامات و تحریم هایشان را تشدید کردند و امید آنها این است که 

این تحریم ها ما را به عقب نشینی وادار می کند.
نبوی خاطرنشــان کرد: در واقع آقا در ضمن بیاناتشان به آقای هاشمی تذکر 
دادند که این طور دم از ضرورت مذاکره و رابطه با آمریکا زدن، سیگنال چندپارچگی 
و انشــقاق در طرف ایرانی و همچنین ضعف و اســتیصال ایران را به طرف مقابل 
می فرســتد و باعث می شود روحیه دشمن تقویت و به کسب امتیازات زیاد از ایران 
امیدوارتر شود و نفعی برای ایران در این بین نباشد، لذا این اصولاً خلاف مقتضای 
تشخیص مصلحت است، به عبارت روشن تر، در این نحو موضع گیری، مصلحتی برای 
ملت و کشور نیست. البته جالب اینجاست که خود آقای هاشمی در این دیدار اذعان 
ـ 7  ـ فکر می کنم ـ می کرد و البته جای دیگری هم گفته است که با امام)ره( درباره ـ
موضوع صحبت کردم و گفتم »این مسائل باید در زمان حیات شما حل شود.« مثلًا 
درباره عربستان و جنگ و... بود. خود آقای هاشمی می گوید »امام به بقیه موضوعات 
اعتنا کردند اما درباره رابطه با آمریکا کاری نکردند یعنی تغییر موضع ندادند، که البته 
با ارجاع به بقیه مواضع و فرمایشــات امام)ره( کاملًا  مشخص است که نظر امام)ره( 

خلاف نظر آقای هاشمی بوده است.
رهبری فرمودند »»نباید این حرف ها را می زدید«

وی با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب در این دیدار به آقای هاشــمی گفتند که 
»نباید این حرف ها را می زدید.« اظهار داشت: مقام معظم رهبری در ادامه نکته بسیار 
مهمی گفتند که به نظرم تعیین کننده است، ایشان اشاره کرد که »درباره مسئله نحوه 
مواجهه با آمریکا از همان دوران ریاست جمهوری آقای هاشمی مباحثاتی وجود دارد.« 
آقا اشاره کردند که در زمان ریاست جمهوری آقای هاشمی این بحث در شورای  عالی 
ـ مطرح شده بود.  ـ که خود آقای هاشمی ریاستش را به عهده داشت ـ امنیت ملی ـ
صورت مذاکرات برای آقا می آید که در آن منافعی در رابطه با آمریکا قید شده بود. 
آقا گفتند که »با آقای هاشــمی در این باره جلسات متعددی صحبت شده و حتی 
صدای آقای هاشــمی هم همان طور که خودش می داند ضبط است که در شورای  
عالی امنیت ملی گفته اند »آیت الله خامنه ای در رد مواضع ما در زمینه نحوه عمل در 
برابر آمریکا استدلال هایی دارد که ما جواب آن استدلالها را نداریم.« آقای هاشمی 
در همین جلسه این نقل قول آقا را تأیید کردند، یعنی گفتند که »بله، من این حرف 
را زده ام.« آقا بر همین اساس ادامه دادند »پس مشخص است که این حرف های ما 
بر مبنای استدلال است نه بر مبنای عصبیت و عصبانیت و پای بندی به امور موهوم 

و این را خود آقای هاشمی هم می دانند.«
 رئیس  اتحادیه مشاوران املاک اهواز:

هجوم غیرایرانی ها برای خرید مسکن در اهواز 
صحت ندارد

رئیس  اتحادیه مشــاوران املاک اهواز هجوم غیرایرانی ها برای خرید 
مسکن در این شــهر را رد کرد و گفت: طبق قانون، خرید و فروش ملک 
برای غیرایرانی ها ممنوع است و هیچ گزارشی مبنی بر واگذاری املاک به 

خارجی ها نداریم. 
قنبرعلــی زنگنه ، در گفت وگو با ایرنا، اظهارات اخیر محمودزاده معاون وزیر 
راه و شهرســازی مبنی بر هجوم خارجی ها برای خرید مسکن در اهواز را تکذیب 
کرد و افزود: ما اطلاع و یا گزارشــی از این موضوع نداریم، معاون وزیر خود باید 
پاسخگو بوده، و مســتنداتش را در این زمینه ارائه دهد و اگر مواردی بوده اعلام 

کند تا بررسی کنیم.
وی با بیان اینکه خرید و فروش ملک در کشور برای اتباع بیگانه  ممنوع است، 
اضافه کرد: فقط دلالی املاک بر عهده بنگاه هاست و بر فرض محال اگر واگذاری 
صورت گرفته باشــد نیز نقل و انتقال ملک و اموال غیرمنقول توسط دفاتر اسناد 

رسمی که زیرمجموعه یک نهاد دولتی است صورت می گیرد.
زنگنه ادامه داد: از ســوی دیگر استعلام از دارایی و شهرداری برای املاک به 
وسیله کد ملی و کد پستی انجام می شود که افراد غیرایرانی فاقد کد ملی هستند.

وی با  اشــاره به اینکه ملیت خریداران در مصاحبه معاون وزیر اعلام نشــده، 
گفــت: تعدادی از مهاجران با روادید و گذرنامه با خوزســتان ارتباط دارند که بر 
اســاس روادید میان کشورهاست و از زمان شیوع ویروس کرونا نیز این روادیدها 

قطع شده و رفت و آمد آنچنانی وجود ندارد.
زنگنه با بیان اینکه نمی دانیم معاون وزیر بر چه اساسی این آمار را اعلام کرده، 
ادامه داد: غیرایرانی ها مجاز به خرید ملک نیستند و تنها می توانند سرمایه گذاری بر 
اساس قانون و با اذن نهادهای دولتی داشته باشند، که بر این اساس نیز ۴9 درصد 

سهم آنها و ۵۱ درصد سهم دولت و یا یک شخص ایرانی باشد.
رئیس  اتحادیه مشاوران املاک اهواز همچنین متوسط قیمت مسکن که از سوی 
معاون وزیر ۲۳ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان در اهواز اعلام شده را رد کرد و گفت: 
قیمت هر متر ملک در کیانپارس که بهترین منطقه اهواز است بین ۱۵ میلیون تا 
۴۰ میلیون تومان است، این در حالیست که در برخی مناطق اهواز قیمت هر متر 
ملک سه میلیون تا چهار میلیون تومان برآورد می شود بنابراین میانگین هر متر 

ملک در اهواز 9 میلیون تا ۱۰ میلیون تومان است.
وی افزود: اعلام غیرواقعی نرخ مســکن در اهواز، می تواند سبب افزایش لجام 

گسیخته مسکن و تورم و سردرگمی مصرف کننده و فروشنده شود.
محمودزاده، معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی روز شنبه ۲۲ 
آذر در نشست خبری، تهران و خوزستان را گران ترین استانها از نظر قیمت مسکن 
اعلام کرد و گفت: گرانترین شهر کشور از نظر متوسط قیمت مسکن شهر تهران با 
متری ۲7 میلیون و ۸۰۰ هزار تومان و پس از آن شهر اهواز با متری ۲۳ میلیون 

و ۵۰۰ هزار تومان است.
وی، دلیل گرانی مســکن در اهواز را هجوم خریداران غیرایرانی به خوزستان 

برای خرید خانه اعلام کرده بود.

درمکتب امام

راه رسیدن به پیروزی نهایی
اگر مملکت بخواهید یک مملکت مســتقل برای خودتان باشــد، 
باید این تحولات حاصل بشــود. یک فرهنگ اســتعماری برگردد به 
یک فرهنگ استقلال، مســتقل. همه چیز باید عوض بشود. مغزهای 
استعماری برگردد به یک مغزهای مستقل. تا این نشود، ما نمی توانیم 

به آن پیروزی نهایی برسیم.
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گزارش تحلیلی کیهان از نشست خبری دیروز

روحانی: در طول این ۷ سال
به بسیاری از وعده هایمان عمل كردیم!

سرویس سیاسی- 
رئیس جمهور روز گذشــته در نشست 
خبری خود با خبرنگاران با گفتن این جمله که 
»ما در این هفت سال به بسیاری از وعده هایی 
که به مردم دادیم عمل کردیم«، تقریبا تکلیف 
مردم با دولتی که شش ماه دیگر به پایان عمر 

آن باقی مانده روشن کرد.
پانزدهمین نشســت خبری حجت الاســلام 
روحانی دیروز )دوشنبه ۲۴ آذر( پس از ۱۰ ماه وقفه 
در حالی برگزار شد که بسیاری از رسانه ها نسبت به 
عدم دعوت برای حضور در این نشست انتقاد داشتند 
تا همچنان ملاک و معیار دعوت از رســانه ها برای 
شــرکت در نشست خبری رئیس جمهور به صورت 
یک معما باقــی بماند. گرچه این بــار ملاحظات 
کرونایی بهانه محدودیت حضور خبرنگاران عنوان 
شد اما بدیهی است که امکان گفت و گو های مجازی 
و غیرحضوری وجود داشت و اگر اراده جدی برای 
پاســخگویی می بود، می شــد گفت و گوی زنده و 

غیرحضوری  ترتیب داد.
رئیس جمهور روز گذشــته در این نشست بار 
دیگر با ارائه آمار و ارقامی  عجیب به دفاع از عملکرد 
دولــت خود پرداخت، منتقدان را به همســویی با 
مخالفان جهانــی ایران متهم کــرد و گرانی های 
افسارگسیخته را به گردن وزیری که نداریم انداخت. 
روحانی همچنین بار دیگر به خانه ملت و قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها حمله کرد و اجرای آن 
را مشروط به تفسیر دولت کرد و در نهایت با گفتن 
این جمله که »ما در این هفت ســال به بسیاری از 
وعده هایی که به مردم دادیم عمل کردیم«، تقریبا 
تکلیف مردم با دولتی که شــش ماه دیگر به پایان 

عمر آن باقی مانده روشن کرد. 
حجت الاسلام روحانی طی سخنانی در نشست 
خبری با خبرنگاران گفت: خداوند را شکرگزارم که 
بار مسئولیت اداره کشور را در سخت ترین شرایط 
یک قرن گذشته بر دوش ما گذاشت و امروز با وجود 
جنگ اقتصادی و همچنین ویروس کرونا سخت ترین 
روزها و ماه هایی است که بر مردم کشور می گذرد 
و دولت در سخت ترین شرایط بار مسئولیت را برای 

اداره کشور بر دوش دارد.
در سال 93 دچار کمترین درآمد نفتی شدیم

رئیس جمهور با بیان اینکه رشــد اقتصادی ما 
منفی 7/7 درصد بود و تورم ۳۰ درصد بود که بعد 
از جنگ ســابقه ندارد، گفت: تورم را به ۱۵ درصد 
کاهش دادیم و رشد اقتصادی ما علی رغم اینکه در 
بدترین شرایط درآمد نفتی قرار داشتیم رقم خورد. 
این درآمد قبل از دولت یازدهم حدود ۱۰۰ میلیارد 
دلار در ســال بود و در دوران دولت ما در بهترین 
شــرایط،  مساوی با بدترین شرایط دولت قبل بوده 
است. یعنی سال 9۱ و به طور متوسط در سال هایی 
که درآمد نفت ما خوب بوده، حدود ۵۲ میلیارد دلار 
بوده است. علی رغم اینکه در سال 9۳ دچار کمترین 
درآمد نفتی شدیم و از صد و خرده ای میلیارد دلار به 

۳۰ و از ۳۰ هم کاهش بیشتری پیدا کرد.
روحانــی ادامه داد: بیش از دو ســال ما تورم 
تک رقمی داشتیم. از اواخر سال 9۴ تورم تک رقمی 
شــد و تا ماه های اولیه سال 97 این وضعیت ادامه 

داشت که بعد وارد شرایط جنگ اقتصادی شدیم.
چنین ادعایی از ســوی روحانی این سؤال را 
بــه اذهان متبادر می کند که چرا و با چه توجیهی 
رئیس جمهور و مقامات ارشــد دولتــی، بارها در 
ســال های اخیر، رشد اقتصادی دولت قبل )دولت 
دهم( در سال 9۱ یعنی دقیقاً اوج تحریم ها )شرایط 
جنگ اقتصادی( را با رشد اقتصادی دولت روحانی در 
سال 9۵ یعنی دقیقاً اوج اجرای برجام )شرایط صلح( 
مقایسه کرده اند تا به ملت اثبات کنند عملکرد دولت 
روحانی در حوزه اقتصادی بسیار خوب بوده است و 
این دولت توانسته است کشور را از شرایط بسیار بد 
اقتصادی به شرایط بسیار خوبی از لحاظ اقتصادی 
برساند؟ آیا این کار اشــتباه، مصداق بی انصافی و 

سیاسی کاری نیست؟
 به آنچه وعده دادیم عمل کردیم

وی افزود: سال 9۵ ما بالاترین رشد اقتصادی 
جهان را داشــتیم و در بسیاری از زمینه ها ما آنچه 
به مردم وعده دادیم عمل کردیم. وعده ما اعتدال، 
تعامل سازنده با جهان، برداشتن تحریم ها از دوش 
مــردم بود و اینکه حقوق هســته ای را برای ملت 
ایران ثبت کنیم. کشور را از pmd و شرایط سخت 
آژانس رهانیدیم. اقداماتی که در این مدت داشتیم 

یک مدیریت اقتصادی خوب بود.
رئیس جمهور تصریح کرد: ما توانستیم کشور 
را از تورم ســخت نجات دهیم و در برخی اقلام به 
خودکفایی برسیم در انرژی، گاز، بنزین و گازوئیل 
به خودکفایی رســیدیم. بــرای اولین بار در دولت 
دوازدهــم محصول گاز و تولید گاز شــیرین ما در 
کشور به یک میلیارد متر مکعب در روز رسید. در 
حوزه های مشترک گاز و نفت توانستیم پیشرفت های 
خوبی داشته باشیم در حوزه نفت در میدان مشترک 
با عراق از 7۰ و خرده ای هزار بشــکه به ۴۰۰ هزار 
بشکه رسید. در زمینه های مهم از قبیل کشاورزی و 

صنعتی وضعیت ما به شرایط بهتری رسید.

این اظهارات رئیس جمهور در حالی است که 
نگاهی بــه وعده های آقای روحانــی در انتخابات 
دوازدهمین دوره ریاست جمهوری از برداشته شدن 
بالمــره همه تحریم های گرفته تــا تحقق عدالت 
درآمدی و زدودن چهره فقر از کشــور، به کشــور 
نشان دهنده فاصله بسیار زیاد وعده ها تا عمل است، 
وعده هایی که یکی پس از دیگری عملی نشدن آنها 

بر همگان اثبات می شود.
دولت با تمام توان نگذاشت برجام نابود شود

وی گفــت: یکی از خدماتــی که دولت دنبال 
می کند شکستن تحریم است. دولت بسیار امیدوار 
اســت که در این زمینه گام هــای خوبی را بردارد. 
چون جنگ اقتصادی  ترامپ شکست خورد و همه 
دنیا این را معترف هســتند. همه دنیا دارند فشار 
می آورند که آمریکا به برجام برگردد و برجام فعال 
شود. یکی از خدمات دولت دوازدهم که اگر لازم شد 
در زمانی توضیح می دهم این بود که دولت با تمام 
توان نگذاشت برجام نابود شود. تمام تلاش  ترامپ 
بر این بود که برجــام را از بین ببرد. در داخل هم 
عده ای همین کار را می خواستند بکنند. ما به دنبال 
ایــن بودیم که برجام زنده بماند تا باز هم در وقت 

خود، نقش خود را ایفا کند.
رئیس جمهــور در حالی عدم نابودی برجام را 
به عنوان یکی از دســتاوردهای دولت خود عنوان 
می کند که از سال 9۲ رفع همه مشکلات اقتصادی 
و حتی آب خوردن مردم را هم به توافق هســته ای 
منوط کرد و وعده رفع تحریم ها دادند. دولت محترم 
طی 7 سال گذشته ظرفیت های عظیم داخلی را پای 
وعده های پوچ آمریکا و اروپا سوزاند و دیپلماسی را 
به آمریکا و اروپا محدود کرد، هنوز هم برای جنازه 

برجام در حال دستاوردتراشی است.
نمی گوییم توافق برجام بی نقص است

رئیس جمهــور که در ایام امضــای برجام در 
توصیف این توافقنامه گفته بود برجام را خدا آورد!، 
تأکید کرد: نمی گوییم توافق برجام بی نقص است. 
بی نقص فقط خداست. این توافق هم ممکن است 
 اشکالاتی داشته باشد. امّا به طور نسبی یک توافق 
بی سابقه در ایران و منطقه است. سراغ ندارم کشوری 
با شش کشور مذاکره کرده و موفق شده باشد. این 
برجام علی رغم اینکه دست و پایش را شکسته بودند 
با همین دست و پای شکسته رو به روی  ترامپ ایستاد 
و در سازمان ملل سه بار آمریکا و  ترامپ را مفتضح 
کرد.  روحانی با بیان اینکه پایان تحریم به معنای 
این است که مردم به یکی از حقوق حقه خودشان 
دســت یافتند، گفت: پایان تحریم از طرف آمریکا 
به معنای آن است که  تروریسم اقتصادی و جنایت 
متوقف شده. جنایتکار اگر جنایت را متوقف کرد،  
منّتی بر سر کسی که مورد جنایت قرار گرفته ندارد. 
امّا کسی که مورد جنایت قرار گرفته اگر یکساعت هم 
زودتر به حق خود برسد، حتماً  باید این کار بشود.

وی افزود: عده ای می خواهند پایان تحریم به 
تأخیر بیفتد. دولت نخواهد گذاشــت عده ای پایان 
تحریم را به تأخیــر بیندازند. ما یک دقیقه و یک 
ســاعت هم رضایت نخواهیــم داد و در مقابل آنها 
خواهیم ایســتاد. تحریم باید بشکند و آمریکا باید 
به همه تعهدات خود برگردد و اگر همه برگردند به 

تعهدات کامل خود، ما هم برخواهیم گشت.
این اظهارات رئیس جمهور در حالی است وی 
روز سه شنبه ۲۳ تیرماه پس از اعلام جمع بندی و 
توافق نهایی در مذاکرات هســته ای در گفت وگوی 
زنده تلویزیونی در سالن اجلاس سران به مردم قول 
داده بود: امروز به ملت شــریف ایران اعلام می کنم 
تمام تحریم ها حتی تحریم های موشکی، تسلیحاتی و 
 اشاعه ای به  صورتی که در قطعنامه بوده لغو می شود.

وی همچنین تأکید کرده بود: تمام تحریم های 
بانکی، بیمه ای، مالی، حمل و نقل، پتروشــیمی، 
فلــزات ســنگین و تحریم های اقتصــادی به طور 
کامل لغو خواهد شــد و نه تعلیق، و حتی تحریم 
تسلیحاتی نیز کنار گذاشته می شود و برای ۵ سال 
نوعی محدودیت ایجاد شده و سپس لغو می شود، 
در زمینه تحریم های  اشاعه ای نیز کالاهای دومنظوره  

در کمیته ای بررسی می شود
چرا به دولت حمله می کنیم
و به بقیه حمله نمی کنیم؟!

روحانی در پاســخ به ســؤالی دربــاره نقش 
سوءمدیریت و ناکارآمدی در بین برخی از مدیران 
دولت در به وجود آمدن وضع فعلی کشور گفـت: اولاً 
مشکلات در کشور عوامل متعددی دارد. برخی از 

مشکلات ساختاری است مثلا مربوط به این دولت و 
دولت قبلی نیست بلکه برای سال ها پیش است و این 
مشکلات ساختاری است که باید حل و فصل شود.
وی ادامه داد: دوماً نقشی که تحریم دارد. ببینید 
همین مدیریت که فرق نکرده و همان مدیریتی است 
که سال 9۵ و 9۶ بود و الان هم هست. چطور در 9۴ و 
9۵ ثبات داشتیم و قیمت ارزی که شما  اشاره می کنید 
ثباتی داشت و چرا تغییر کرد؟ مگر همین دولت نبود؟ 
اگر مدیریت  اشــکال داشت پس در 9۳ چطور تورم و 
رکود را شکستیم و همین دولت یعنی همان کسی که 
مدیر دولت و رئیس دولت اســت، آن روز هم رئیس 
دولت بود و امروز هم رئیس دولت است و فرقی نکرد.

 رئیس جمهور افزود:  اشکال من یعنی نقطه نظر 
من این است که چرا فقط به دولت حمله می کنیم؛ 
به دولتی که وسط میدان جنگ است حمله می کنیم 
و چرا به بقیه حمله نمی کنیم؟  اگر کسی به دولت 
توهین و فحاشــی کرد و تهمت زد چرا تشــویق 
می شود؟ الان کسی جرات می کند در این کشور به 
غیر از دولت به کس دیگری توهین کند؟ مثلا به قوه 
قضائیه و نیروی مسلح توهین کند؟ جرات می کند؟ 
اگر جرات می کند، بفرمایید فردا این کار را می کند 
پس فردا ببینید چه می شــود؟ بعد از ۲۴ ساعت 
ببینید چند نفر احضار می شوند؟ اما شما به دولت 
هرچه فحاشــی بکنند باز آنها را تشویق می کنند، 
مقام بالاتر پیدا می کنند، محبوب تر می شوند و آنها 

را تشویق  می کنند.
این ادعای رئیس جمهور در حالی است که طبق 
اعلام سخنگوی قوه قضائیه، دولت در سال گذشته 
نزدیک به ۲۰۰ شکایت از رسانه ها را به ثبت رسانده 
که البته معاونت محترم حقوقی دولت در بیانیه ای از 
تصمیم و اقدام برای بازپس گیری این شکایات خبر 
داده اســت.در همین ایام، حتی یک شکایت هم از 
رسانه ها به طرفیت قوه قضائیه به ثبت نرسیده است.
می توانیم ۲ میلیون و 300 هزار بشکه

 نفت بفروشیم
روحانی در ادامه در پاســخ به ســؤالی درباره 
عدم تحقــق درآمدی های نفتی در بودجه ســال 
آینده گفت: ما پیش بینی کرده ایم برای آنهایی که 
حقوق بگیر ثابت هستند ۲۵ درصد دریافتی آنها را 
اضافه کنیم و این کار امکان پذیر است. اگر عده ای 
می گویند امکان پذیر نیســت این رقم را کم کنند. 
بودجه جاری روی نفت متکی نیست و درآمدهای 
نفتی برای توانمندسازی اقشار محروم جامعه صرف 
خواهد شد. نیمی از بودجه را ما اجرا می کنیم و دولت 
بعدی هم نیــم دیگر را اجرا می کند. بودجه دارای 
نقاط قوت زیادی برای حمایت از اقشــار کم درآمد 
و بهبود توســعه کشور اســت و تکیه کافی هم بر 
مالیات و کوچک شدن دولت و فروش سهام دولت 
در شرکت های دولتی دارد.این بودجه خوب است 
و بقیه امور مربوط به مجلس است تا آنها اقدامات 

خود و پیگیری های دیگر را انجام دهند.
انتقام خون شهید فخری زاده را خواهیم گرفت

رئیس جمهور در پاسخ به سؤال دیگری درباره 
فشار حداکثری آمریکا و  ترور دانشمند شهید دکتر 
فخری زاده افزود:  ترور شهید فخری زاده کار آن هایی 
بود که می خواســتند در روزهای پایانی حکومت 
منحوس  ترامپ منطقه را به جنگ بکشانند. هدف 
اصلی رژیم صهیونیستی از  ترور شهید فخری زاده، 
ایجــاد یک بی ثباتــی و جنــگ در روزهای پایان 
 ترامپ بود. جمهوری اسلامی علی رغم اینکه شهید 
فخری زاده را یک دانشــمند بنــام می داند و برای 
خودش این حق را قائل اســت که انتقام خونش را 
بگیرد و به موقع و در مکان مناســبت این انتقام را 
خواهــد گرفت و اجازه نخواهد داد دیگران مکان و 
زمانش را تعیین کنند، در عین حال ثبات منطقه 

برای ما بسیار مهم است.
قانون لغو تحریم ها را

با تفسیر خودمان اجرا می کنیم
روحانــی همچنین درباره قانــون اخیر اقدام 
راهبردی برای لغــو تحریم های مجلس نیز گفت: 
دولت این قانون را مفید نمی داند و قبل از اینکه به 
تصویب نهایی برسد من نظرم را صریحاً اعلام کردم، 
البته این نظر شــخص من نیست و در دولت اتفاق 
آرا وجود دارد و دولت به اتفاق آرا این قانون را برای 

کشور مفید نمی داند.
وی افزود: تفسیری که ما از این قانون برای اجرا 
داریم این است که این قانونی است که می خواهد 
تحریــم را بردارد نه قانونی که بخواهد تحریم را به 

تاخیر بیندازد. من بعید می دانم نمایندگان مجلس 
هم دنبال چنین چیزی باشــند. البته که شکستن 
تحریم عامل اصلی آن مقاومت ملت ایران اســت و 
هیچ  تردیدی هم نیست که اگر مردم ما در این سه 
سال این همه مشکلات را تحمل نمی کردند قطعاً 
باعث خوشحالی دولت  ترامپ بود و آنها هم همین 
را می خواستند به این معنا که مردم ما تسلیم شوند.
در دولت وزیر حامی  مصرف کننده و مردم نداریم

رئیس جمهــور در ادامه درباره رویکرد مجلس 
نسبت به لوایح دولت گفت: دولت در مجلس قبلی 
یک لایحه مهم درباره انتخابات داد، متأســفانه آن 
لایحه اصلا در دســتور کار قرار نگرفت. در دولت 
زحمت کشیده شد و ساعت ها بحث شد اما مجلس 
قبلــی آن را کنار گذاشــت. در همین مجلس هم 
لوایحی که در مجلس قبلی تصویب نشــده بود را 
مجدداًً فرستادیم اما هیچ کدام در دستور کار نیست.

وی ادامــه داد: مــا در دولــت وزیر که حامی 
 مصرف کننــده باشــد نداریم، وزیــری نداریم که 
حامی مصرف کننده و حامی  مردم باشد ما در مجلس 
قبلی برای پر کردن ایــن خلا لایحه ای دادیم که 
وزارت بازرگانی تاسیس شود که یک جمله آن ایراد 
داشــت، مجلس یازدهم می توانست آن را تصویب 

کند اما بایگانی کرد.
برجام قابل مذاکره مجدد نیست

روحانی در بخش دیگری از این نشست خبری 
در پاسخ به سؤالی درباره رویکرد دولت جدید آمریکا 
نسبت به برجام و تعمیم آن به حوزه های موشکی و 
منطقه ای گفت: تعبیری که شــما کردید که بایدن 
بگوید اگر من بخواهم به برجام بازگردم و باید توافق 
قوی تری امضا شود را من نشنیده ام چرا که این حرف 
 ترامپ اســت. آلمان و دیگــران هم اگر این حرف را 
زده اند باید بدانند که ما هیچ پیش شرطی را از کسی 
قبول نمی کنیــم.  وی ادامه داد: برجام قابل مذاکره 
نیست و قرار نیست ماده به ماده آن را روی میز پهن 
کرده و درباره آن بحث کنیم. عین برجام را اگر همه 
اجرا کردند ما هم اجرا می کنیم و اگر هم آن را اجرا 
نکردند ما هم آن را اجرا نخواهیم کرد. موشــکی و... 
هیچ ارتباطی به برجام ندارد و قبلاًً هم ماه ها در این باره 
بحث کرده ایم و آمریکا گفته که باید این موضوع در 
مذاکرات باشد. اما بارها به آنها اعلام کرده ایم که این 
موضوع را نپذیرفته و آن را رد کرده ایم. بایدن به خوبی 
درباره برجام و شرایط آن می داند؛ بازگشت به برجام و 

شرایط آن از سوی آمریکا مهم است.
رئیس جمهور درحالی بیان چنین موضعی از 
ســوی رئیس جمهور جدید آمریکا را انکار کرد که 
 CNN جو بایدن ۲۳ شهریور 99 طی یادداشتی در
نوشته بود: ما با متحدانمان برای تقویت و گسترش 
مفاد توافق هسته ای کار خواهیم کرد و همزمان به 

دیگر نگرانی ها نیز توجه خواهیم کرد.
آقای اردوغان هم شعر می خواند 

شــعرخوانی  دربــاره  همچنیــن  روحانــی 
رئیس جمهور  ترکیه و بحث های پیرامون آن گفت: 
واقعیت این هست که وقتی مقامات  ترکیه صراحتاً به 
ما می گویند که آقای اردوغان چنین قصدی نداشته 
و در همان ســخنرانی هم تأکید کرده بر اینکه ما 
باید در مسائل منطقه چندجانبه کار کنیم و  ترکیه 
و ایران و روسیه و آذربایجان و ارمنستان همه با هم 
فعالیت کنیم، پس باید قبل و بعد صحبتش را کنار 
هم قرار دهیم. من با سابقه ای که از آقای اردوغان 
در این بیش از هفت ســال کــه با هم رفت و آمد 
داشته و مذاکرات بسیار زیادی داشتیم دارم بسیار 
بعید می دانم که چنین قصدی داشته باشد که به 

تمامیت ارضی ما توهین کند.
وی گفت: البته حق با آنهایی هست که معترض 
شدند و حساسیت خود را نسبت به میهن دوستی 
و میهن پرستی خود نشــان دادند. بنابراین با این 
بیان صریحی که مقامات ترکیه به ما رسماً گفتند 
که چنین قصدی در کار نبوده ایشان می خواست 
بگوید که مردم جمهوری آذربایجان از آزاد شــدن 
سرزمین هایشــان خوشحال هســتند و این وسط 
شعری هم خوانده که چند پهلو است. معمولاً آقای 
اردوغان وقتی سخنرانی می کند از حافظ و سعدی 
و مولانا شعر زیاد می خواند و این را هم خوانده است.

موضع گیری اروپا درباره اعدام زم 
مداخله جویانه است 

رئیس جمهور در پاسخ به سؤالی درباره اعلام 
نارضایتی کشورهای اروپایی درباره مجازات اعدام 
در ایــران گفت: جمهوری اســلامی ایران یک قوه 
قضائیه دارد که مستقل است و دادگاه حکم صادر 
می کند. اینکه یک حکم مورد خشنودی و یا ناراحتی 
گروهی باشد، برای ما ملاک نیست که آنها خوشحال 
یا ناراحت هستند و شاید این چیز خوبی برای تاریخ 

زندگی آقای زم که اعدام شده نباشد.
وی ادامــه داد: ما در این کشــور حکم اعدام 
داریم ولی اینکه برای یک فرد این همه حساسیت 
به خرج می دهند، خــودش معنای خوبی ندارد و 
معنای مداخله جویانه ای دارد. آنها می گویند این فرد 
برای منافع ما کار می کرده اســت و وقتی این گونه 
حساسیت به خرج می دهند، چنین چیزی استنباط 

می شود و این به نفع آنها و کسی نیست.

قالب شــورای  در  که  اصلاح طلبــان 
هماهنگی، ســاز و کار انتخاباتی را تدوین 
می کردند، از نهاد اجماع ســاز جدید برای 
انتخابات 1400 که بــا حضور 30 حزب و 10 
شخصیت حقیقی تشکیل می شود، رونمایی 

کردند.
نشست شورای هماهنگی جبهه اصلاحات به 
صورت مجازی با حضور اکثریت اعضای اصلاح طلب 
برگزار شد که این جلسه مصوباتی به دنبال داشت.

به گــزارش فارس، اصلاح طلبان در جلســه 
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات مصوب کردند 
که نهادی اجماع ســاز با حضور ۳۰ حزب دارای 
مجوز وزارت کشــور فعالیت خواهد کرد که برای 
تقویت و فراگیری این نهاد اجماع ســاز تعداد ۱۰ 
نفر از شخصیت های ملی دارای مقبولیت فراگیر 
غیرحزبی جریان اصلاحات به عنوان عضو مشاور 

به این نهاد دعوت خواهند شد.
انجمن اسلامی جامعه پزشکی ایران، انجمن 
اســلامی معلمان ایران، انجمن اسلامی مدرسین 
دانشگاه ها، انجمن روزنامه نگاران زن )رزا(، انجمن 
اسلامی مهندسان، جمعیت زنان مسلمان نواندیش، 
جمعیت تولیدگرایان ایران اسلامی، جمعیت دفاع 
از حقوق بشر زنان، خانه کارگر، حزب اتحاد ملت 
ایران، حزب اســلامی کار، حــزب اعتماد ملی،  

حزب اراده ملت ایران، حزب پیشــرو اصلاحات، 
حزب کارگزاران ســازندگی،  حزب جوانان ایران، 
حزب مجمــع فرهنگیان ایران اســلامی، حزب 
مردم سالاری، حزب همبستگی، حزب همبستگی 
دانش آموختگان ایران )حورا(، حزب ندای ایرانیان 
)ندا(، حزب وحدت و همکاری ملی، حزب آزادی، 
ســازمان عدالت و آزادی، سازمان معلمان ایران، 
مجمع نیروهای خط امام )ره(، مجمع محققین و 
مدرسین حوزه علمیه قم، مجمع دانش آموختگان 
ایران اســلامی،  مجمع نمایندگان ادوار مجلس و 
مجمع زنان اصلاح طلب از جمله مؤسسین اولیه 

این نهاد اجماع ساز جدید هستند.
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات مصوب کرد 
که احزاب اصلاح طلب خارج از شورای هماهنگی که 
در گستره ملی فعالیت می کنند، با درخواست کتبی 
و کسب رأی اکثریت اعضای شورای هماهنگی به 
عنوان عضو در این جبهه جدید دعوت خواهند شد.

مجمــوع مصوبه شــورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات درباره نحوه ورود اصلاح طلبان به انتخابات 

۱۴۰۰ به شرح زیر است.
۱- اصلاح طلبــان در انتخاباتی آزاد، قانونی، 
رقابتی، عادلانه و در تراز قانون اساســی کشور و 
بــا حضور کاندیدای واحد اصلاح طلب مورد تایید 
نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان، شرکت خواهند کرد.

۲- نهاد اجماع ساز: جبهه ای مرکب از احزاب 
اصلاح طلب کــه تا انتخابات ۱۴۰۰ مســئولیت 
تصمیم گیری در جریان اصلاحات را با تایید سید 

محمد خاتمی عهده دار خواهد شد.
تبصره یک: تعداد ۱۰ نفر از شــخصیت های 
ملی دارای مقبولیت فراگیر اجتماعی و غیرحزبی 
جریان اصلاحات به عنوان عضو مشاور در این نهاد 
اجماع ساز جدید اصلاح طلبان دعوت خواهند شد.

شیوه انتخاب این افراد پس از تدوین به تصویب 
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات خواهد رسید.

تبصره دو: اساسنامه ها و آئین نامه های این نهاد 
اجماع ساز مبنی بر ضوابط قانونی ملاک عمل، به 
گونه ای تنظیم و به تصویب نهاد اجماع ساز جدید 
خواهد رسید که این نهاد تا پایان انتخابات ۱۴۰۰ 

هیئت رئیسه انتخابی ثابت داشته باشد.
 نکتــه: منظور از احــزاب اصلاح طلب، همان

۳۰ حزب عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
می باشد.

راهبردها و رویکردهای جریان اصلاحات:
۱( اصلاحــات جامعه محور )تلاش در جهت 

نزدیک تر کردن تفکر اصلاح طلبان به جامعه(
۲( جست وجوی راهکارهای رسیدن به انسجام 
و وحدت حداکثــری اصلاح طلبــان )با انتخاب 

تشکیلات جبهه ای واحد و توجه به مشترکات(

۳( تدویــن برنامه های سیاســی، فرهنگی، 
اجتماعی، اقتصادی و زیست محیطی و ارائه آن به 
جامعه )با تاکید بر ارائه برنامه نجات اقتصاد کشور 

و کاهش مشکلات معیشتی مردم(
۴( نوسازی و بازسازی گفتمانی اصلاح طلبان، 
با تاکید بر:... پاسخگو کردن صاحبان قدرت و حذف 

نهادهای موازی غیرقانونی...
گفتنی است، مدعیان اصلاح طلبی در حالی با 
کوبیدن بر طبل پاسخگو کردن صاحبان قدرت و 
حذف نهادهای موازی غیرقانونی، نقاب قانونمداری 
و پاســخگویی بر صورت می زنند که خود فجایع 
اقتصادی را به مردم تحمیل کرده اند و با دروغ بافی 
و اباطیل گویی هایــی نظیــر نهادهــای موازی از 
پاسخگویی فرار می کنند. این طیف فریبکار طی 
ســال های اخیر، علیرغم در قبضه داشتن دولت، 
مجلس و شوراهای شهر، عامل کوچک شدن سفره 
مردم، بیکاری، تورم افسار گسیخته و رکود فراگیر 
بوده است، در عین حال مدعی است که می خواهد 
صاحبان قدرت را پاسخگو کند. مدعیان اصلاحات 
اگر راســتگو بودند، عاملیت و نقش خود در برباد 
دادن ظرفیت های ملی پای اعتماد به آمریکا و اروپا 
و وعده های پوچ دشــمن را می پذیرفتند و با کنار 
گذاشتن تمنا و عطش قدرت، بی کفایتی و بی لیاقتی 

خود را به مردم تحمیل نمی کردند.

خلاصه مانیفست انتخاباتی اصلاح طلبان برای 1400؛
فرافکنی و فرار به جلو

عضو شورای  عالی امنیت ملّی با بیان اینکه مرحوم 
زارعی تلاش داشت با  اشک هایش بزکی که دشمن در 
رفتار خودش دارد را پــاک کند، تصریح کرد: امروز 
آن  اشــک غیرتی که بر صورت زارعی ریخت، باید 
عرق عبرت بر پیشــانی کسانی بنشاند که بی محابا 

می خواستند از بزک دشمن دفاع کنند.
»سعید جلیلی«، عضو شورای عالی امنیت ملیّ صبح دیروز 
در  آیین گرامیداشــت مجازی شخصیت انقلابی، علی اصغر 
زارعی، جانباز و جانشین سابق سازمان پدافند غیر عامل که 
از سوی این سازمان برگزار شد، گفت: خدا را سپاس می گویم 
که توفیق پیدا کردم در بزرگداشت عزیزی حضور پیدا کنم 

که رفتارهای او برای من غبطه برانگیز بود.
وی ادامه داد: شــاید اگر از تمام کسانی که با این عزیز 
بزرگوار آشنایی داشتند، سؤال شود که چه ویژگی بارزی از 
این بزرگوار در ذهن شان بیشتر مانده، همان ویژگی ای را ذکر 
کنند که به ما در تعالیم دینی دســتور داده شده که از خدا 
بخواهیم به آن ویژگی آراسته شویم. در خود قرآن این دستور 
را داریم که از خدا بخواهیم در هر کاری که وارد می شــویم 
هم ورود و هم خروج ما بر مبنای صدق باشد؛ »رَبِّ أدَْخِلنِْی 
مُدْخَلَ صِدْقٍ وَ أخَْرِجْنِی مُخْرَجَ صِدْقٍ«. شــهیدان ما و این 
عزیز، ویژگی شان این بود که نه یک رفتار یا یک حرکت شان 
بلکه این توفیق را داشــتند که زندگی شان بر مبنای صدق 

شکل گرفته بود.
جلیلی با بیان اینکه هر کس به رفتار فردی و اجتماعی 
مرحوم زارعی نگاه می کرد، نمی توانست منکر صدق و صفای 
این عزیز باشد،  تصریح کرد: نکته مهم این است که چرا این 
صدق حاصل می شــود و کسانی این توفیق را پیدا می کنند 
که صدق، ملکه رفتاری آنها می شــود. تأمل بر این می تواند 
برای ما عبرت آموز باشد. ما باید از این افراد عبرت بگیریم که 
اگر توانسته اند چنین ویژگی را ملکه خود کنند چگونه آن را 

به دست آورده اند تا ما هم از آن درس بگیریم.
وی تصریح کرد:  اشــکی که مرحوم زارعی از سر غیرت 
در مجلس بر گونه های مبارکش ریخت،  حقیقتاً هم در این 
دنیا و هم در آخرت برای او آبرو خواهد بود. این اشک، اشکی 
بود که تلاش داشت بزکی که دشمن در رفتار خودش دارد 
را پاک کند. او اجازه نمی داد دشــمن رفتار خودش را بزک 
کند و با  اشک می خواست آن  بزک ها را پاک کند. این ناشی 
از یک فهم عمیق و بصیرت بالاست. این بصیرت بالا چیست؟ 
برخی می گفتند »اخم دشمن را به یاد بیاورید، حال که لبخند 

می زند، این یک فرصت است و از آن استفاده کنیم.«
عضو شورای  عالی امنیت ملی گفت: در زمانی که برخی 
لبخند دشمن را با اخم سابق او مقایسه و آن را فرصت تلقی 
می کردند، مرحوم زارعی این لبخند را با پوزخندِ بعد دشمن 
مقایســه می کرد و آن را تهدید تلقی می کرد. این آن عمق 
بصیرت اســت؛ آن درک صحیح از شرایط است. کسانی که 
به  اشــک های علی اصغر زارعی خندیدند، بعداً در دام همان 
پوزخند دشــمن دچار شدند و صدق گفتار زارعی و آنچه او 
بیان کرد معلوم شــد. این هاست آن ویژگی هایی که چنین 
افرادی را اینگونه عزیز و دوست داشتنی می کند. کسانی که 
این دغدغه را داشتند که اجازه ندهند بزک دشمن، مصالح 

کشور را به بازی بگیرد.
جلیلی ادامه داد: امروز آن  اشــک غیرتی که بر صورت 
زارعی ریخت، باید عرق عبرت بر پیشــانی کسانی بنشاند 
که بی محابا می خواســتند از این بزک دفاع کنند. این یک 
حرکت تاریخی بود. برخی کارها شــاید یک  اشک است، امّا 
در تاریخ می ماند و تأثیر عمیق خودش را می گذارد. چرا این 
 اشــک متفاوت می شود؟ به دلیل ریشه در صدق و اخلاصی 
که دارد؛  اشکی معمولی نیست،  اشکی است که می داند باید 
بایستند و نه اسیر کسانی می شود که جوگیر شدند و اسیر 

کسانی که جوسازی می کردند. 

جلیلی:

»اشک غیرتِ« مرحوم زارعی 
باید »عرقِ عبرت« حامیان بزک دشمن باشد


